

Brigadier Frank Melville Lott, CBE, ED

Dr. Frank Lott had been a lieutenant in the First Divisional Signal Company during the First World War. After discharge he enrolled in the Faculty of Dentistry at the University of Toronto, graduating in 1923 with hundreds of fellow veterans commonly called the "Whizz Bangers" — a reference to the 77-mm German howitzer shells that had rained over the trenches.

After some years in private practice, he returned to the University of Toronto as a professor in prosthetic dentistry.

After earning an MSc, his PhD thesis was the basis of the plan of organization for Canadian military dentistry that was submitted by the Canadian Dental Association to the Minister of National Defence.

The Canadian Government accepted these recommendations, and subsequently the CADC was disbanded and replaced by the Canadian Dental Corps (CDC) under the command of a 'Chief Dental Officer'. The Canadian Dental Association nominated Doctor Frank Lott to be the Director of the new CDC and he was then promoted to Lieutenant-Colonel and appointed Director of Dental Services. He was subsequently promoted to Colonel and Brigadier, serving as the first Director General Dental Services. He served in this capacity until January 1946.

In 1947 Brigadier (retired) Lott was appointed as the first Colonel Commandant of the Royal Canadian Dental Corps, a position he filled for nine years.



Frank Lott était Lieutenant dans la 1re Compagnie divisionnaire canadienne des transmissions pendant la Première Guerre mondiale. Après son retour à la vie civile, il s'est inscrit à la faculté de dentisterie de l'Université de Toronto, et a obtenu son diplôme en 1923 en même temps que des centaines d'autres anciens combattants qu'on appelait les « Whizz Bangers », par allusion aux munitions pour obusiers de 77 mm que les Allemands avaient fait pleuvoir dans les tranchées.

Après quelques années d'exercice privé, il est retourné à l'Université de Toronto pour y enseigner la dentisterie prothétique. Après avoir obtenu

une maîtrise ès sciences, sa thèse de doctorat en philosophie a été à la base du plan d'organisation de la dentisterie militaire canadienne présenté au ministre de la Défense nationale par l'Association dentaire canadienne (ADC).

Le gouvernement canadien a accepté ces recommandations, et le Corps dentaire de l'Armée canadienne a ensuite été dissous et remplacé par le Corps dentaire canadien sous le commandement d'un « directeur des services dentaires ». L'ADC a nommé Frank Lott comme directeur du nouveau Corps dentaire canadien; il a alors été promu au grade de lieutenant-colonel et au titre de directeur – Service dentaire. Il a par la suite été promu au grade de colonel et de brigadier, et a été le premier directeur général – Service dentaire. Il a occupé ce rôle jusqu'en janvier 1946.

En 1947, le Brigadier (à la retraite) Lott a été nommé premier colonel commandant du Corps dentaire royal canadien, un poste qu'il a occupé pendant neuf ans.